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Glo jy nog? 
Ds Werner Klindt, NG Gemeente Ladybrand-Noord

UIT DIE WOORD

So nader ons die einde van die jaar, 
en vir ’n klomp mense is daar nog die 
lekker vooruitsig van Kersfees. Ek 
onthou hoe ons as kinders uitgesien 
het na Kersfees saam met die familie, 
wanneer ons weer almal saam kon 
wees. Ek onthou hoe een van die 
hoogtepunte was om kerk toe te gaan. 
Geloof het nog altyd ’n baie groot rol 
in my lewe gespeel - ek kan my nie my 
lewe sonder geloof indink nie. Ek kan 
ook nie help om te wonder hoeveel 
mense nog soos ek oor geloof voel nie. 
Hoeveel mense sien nog uit na Kers-
fees om die regte rede? Hoeveel 
mense heg nog waarde aan geloof? 
 
Ek dink aan ’n paar gebeurtenisse in 
die natuur. Onthou jy die dodo? In 
1681 is die laaste dodo doodgemaak, 
en vandag bestaan hy nie meer nie. 
Het jy al ’n renoster gesien? Byna           
100 jaar gelede was daar ongeveer 
500 000 renosters in Afrika, maar van-
dag is daar net-net minder as 27 000 
oor. Renosters gaan uitsterf, en jou 
kinders mag dalk nooit een lewendig 
sien nie. 
 
Daar is vandag 7 390 kerke in Suid-
Afrika waarvan ons weet, maar hierdie 
kerke se deure is besig om vinnig toe 
te maak. Dink maar net aan jou platte-
landse konteks: Het jy nog ’n kerk wat 
oop is? Het jou kerk nog ’n dominee? 
Woon jy nog eredienste by? Glo jy 
nog? Hierdie statistieke maak my 
bekommerd, en ek is bekommerd dat 
daar nie baie mense is wat saam met 
my bekommerd is nie. Dit maak dat ek 
met erns die vraag vra: “Glo jy nog?” 

In Handelinge 16 lees ons die verhaal 
van Paulus en Silas wat in die tronk 
was omdat hulle die evangelie verkon-
dig het. Teen middernag was daar ’n 
aardbewing, en God het die boeie van 
hulle afgeskud en die deure van die 
tronk oopgemaak. Die tronkbewaarder 
het groot geskrik, want hy kon in 
enorme moeilikheid beland as hulle 
sou ontsnap. 
 
Lees hier wat verder gebeur in           
Handelinge 16:29-34: 
Die bewaarder het vir lig gevra, inge-
storm en bewend voor Paulus en Silas 
neergeval. Hy het hulle na buite gelei 
en gesê: “Menere, wat moet ek doen 
om verlos te word?” En hulle het geant-
woord: “Glo in die Here Jesus, en jy en 
jou hele huishouding sal verlos word.” 
Hulle het toe die woord van die Here 
aan hom en almal in sy huis verkondig. 
En hy het hulle op daardie uur van die 
nag saamgeneem en hulle wonde 
gewas. Hy en al sy mense is onmiddel-
lik gedoop. Hy het hulle na sy huis 

geneem en ‘n ete voorgesit. Hy en sy 
hele huishouding was jubelend, omdat 
hulle tot geloof in God gekom het. 
 
Ek is bevrees dat die kerk regoor die 
wêreld dieselfde pad stap as die dodo 
en die renoster, en dat die kerk iewers 
in die toekoms ook maar net ’n herin-
nering gaan wees van iets wat eens 
was. Dit alles omdat soveel mense van-
dag bloot net nie meer glo nie, en 
soveel wat glo, glo nie meer aan die 
kerk nie en verloor sodoende ’n           
belangrike deel van geloof. Maar dit 
hoef nie so te wees nie. Miskien het ons 
betyds begin om die renoster te be-
skerm, en sterf hy dalk nie uit nie. 
Miskien kan ons betyds die kerk ook 
beskerm. Dit is natuurlik my hoop en 
gebed, en ek glo nie dat God Sy kerk 
sal laat uitsterf nie. Handelinge vertel 
van die ontstaan van die vroeë kerk en 
hoe die gelowiges vervolg is, en hoe 
baie van daardie tyd se mense gedink 
het dat die kerk nooit sou bly staan nie 
- maar tog het dit oorleef, danksy 
gebeurtenisse soos dié van die tronk-
bewaarder. 
 
Toe die tronkbewaarder sien wat 
gebeur het, vra hy wat hy moet doen 
om gered te word. Paulus se antwoord 
was dat hy in Jesus moet glo. Die 
bewaarder het geglo, en hy en sy hele 
huis is gered. Daarna was die hele 
huishouding jubelend, sê vers 34. Mag 
jy wat hier lees, en jou hele huishoud-
ing, hierdie Kersfees jubelend ingaan 
oor die Verlosser wat na die aarde toe 
gekom het en jou red op grond van 
jou geloof en sy groot genade.
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Oor die 
Grensdraad 

Francois Seymore

REDAKSIONEEL

Die nuus word oorheers deur Donald 
Trump en JD Vance se oorwinning in 
die Amerikaanse verkiesing, en dit 
gons oor hoe hulle beleid ons kan 
beïnvloed. Die rand voel onmiddellik 
die impak van ‘n sterker dollar, en          
Bitcoin styg met meer as 45%. Tesla se 
hoofkantoor moet seker ‘n lekker plek 
wees om te werk, want hul baas, Elon 
Musk, se glimlag strek omtrent rondom 
sy gesig. Die tyd sal leer wat die         
78-jarige Trump se presidentskap vir die 
wêreldekonomie en -vrede inhou. 
 
Hier by ons lyk die koring soos ‘n groen 
kombers wat oor die lande getrek is. 
Broodnodige, goeie reën het geval, en 
die boere spook teen tyd om die som-
ergewasse in die perfekte grond ge- 
plant te kry. Volgens die derde oesvoor-
uitskatting word ’n 4,3% kleiner koring- 
oes verwag, en invoere uit Rusland 
vind steeds plaas. 
 
Hier by OVK Media het ons weer wyd 
en syd gery om stories en video’s van 
boere en dorpies aan ons lesers te 
bring. Die Noord- en Oos-Kaap se 
Jongboere van die Jaar is aangewys, 
en ons het by Hannes Bruwer in Hope-
town gaan kuier om met hom en sy 
pa, Vickie, te gesels oor hul familieboer-
dery en die planne wat hulle beraam 
om volhoubaar teen die laagste inset-
koste te boer. 
 
Die skilderagtige Maclear is die tuiste 
van Dwayne Kaschula. OVK Media was 
daar om te sien hoe hierdie jong man, 
wat ‘n paar jaar gelede met ‘n paar 
beeste begin het, nou een van die suk-

sesvolste boere in die omgewing is. Hy 
het soveel planne om waarde tot sy 
boerdery te voeg dat dit moeilik is om 
by te hou. Geluk aan Hannes en 
Dwayne met hul toekennings! 
 
Loxton is ‘n ongenaakbare streek van 
ons land, en die Karoo hoogland het 
geen genade gedurende die droogte 
getoon nie. Wian Venter vertel hoe 
hulle op Slypfontein die droogte oor-
leef het en watter uitdagings hulle 
moes oorkom om hul lammers lewend 
te hou. Die boere in hierdie omgewing 
is werklik ’n inspirasie. 
 
OVK het ook ‘n besige November be-
leef, met twee vrouedae in een week, 
asook die jaarlikse verskaffersfunksie 
waar toekennings aan sy verskaffers 
oorhandig is, gevolg deur die gholf-
dag. Lees gerus oor die vroue se be- 
sondere dae, sowel as Voermol en 
ander wenners wat toekennings ont-
vang het. 
 
Igna Kotze het seker een van haar 
beste artikels nóg geskryf en gesels 
hierdie keer met volwassenes – nie net 
ouers nie. Sy praat oor “wag” en hoe 
ons hierdie uitdaging in ons lewens 
moet hanteer. Haar woorde vloei reg 
uit haar hart, gegrond op persoonlike 
ondervinding, en bied waardevolle 
insigte vir elke lid van die gesin. Sy gee 
ook raad oor hoe om kinders te leer 
om geduldig te “wag.” 
 
Drie Oos-Kaapse boere het uit ekono-
miese noodsaaklikheid ’n teelprogram 
van stapel gestuur om geharde, 

robuuste, veldaangepaste Angora-
ramme te teel. Hierdie ramme word in 
hul eie boerderye en stoetprogramme 
gebruik, maar word ook aan ander 
boere beskikbaar gestel. Lees gerus 
oor Kobus Lötter, Marx Strydom en        
Ripple Brits se pogings om hul boer-
derye ekonomies volhoubaar te maak 
deur die inkomste uit hul skeersels te 
verhoog. 
 
Christel Basson het ’n draai gemaak in 
Prins Albert en het Martin en Karla 
Loots, sowel as Ronel Pieterse, ontmoet. 
Al drie is aktief betrokke by die Prins 
Albert-skou. Wat haar opgeval het, is 
hoe hierdie twee vroue uit verskillende 
generasies tog dieselfde liefde en 
toewyding vir die platteland en sy 
mense deel. 
 
So kom die jaar, wat teen ’n geweldige 
tempo verbygevlieg het, tot ’n einde. 
Terwyl boere nog besig is om koring te 
stroop en die laaste mielies in die 
grond te kry, kry die res van ons die 
geleentheid om ’n blaaskans te neem 
en tyd saam met familie en vriende 
deur te bring.  
 
Vir baie is dit ’n vreugdevolle tyd, maar 
vir ander ook ’n hartseer tyd, aange-
sien geliefdes vanjaar vir die laaste 
keer gegroet moes word. Mag almal 
geseënd wees in hierdie Feestyd. 
Onthou om op jou knieë te bly, wees 
veilig, en wys jou liefde vir die mense 
om jou. Dit kan jou laaste kans wees. 
Tot volgende jaar....
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Kersboodskap 
Chris Bender: Voorsitter OVK Groep

Aan die einde van 2024 dwing die uit-
dagende jaar ons om terugskouend te 
besef waardeur ons is:  ongekende 
temperature en tye sonder reën wat 
die natuur in ellende laat met dorheid, 
vaalheid en verhongering −  uitdag-
ings wat vir ’n landbouer soms te veel 
kan raak. 
 
As Kerstyd nader kom, word ons 
herinner aan ’n dryfveer wat uitdag-
ings draaglik maak, naamlik ver- 
houdings. Ons as landbouers het vele 
verhoudings  – met jou finansierder, 
insetverskaffers, raadgewers, geliefdes 
en natuurlik ons Skepper.  Enige ver-

houding kom tot sy reg sodra daar op 
die ander party gefokus word. 
 
Ons voorsien voedsel aan ’n land se 
bevolking.  Landbouers fokus in die ver-
houding daarop om te voorsien in 
ander se behoefte aan voedsame kos 
op ’n daaglikse basis om gesond te 
kan lewe.  Sou ons op onsself gefokus 
het, en net in ons eie behoefte voor-
sien het, was hongersnood ’n gegewe 
en geleenthede verspeel. 
 
Nadat dit alles in ag geneem is, sal 
Suid-Afrika besef dat Landbou ’n 
essensiële bate van ons land is. 

Dit is OVK se missie en fokus om sy 
kliënte by te staan om hul onderne-
ming suksesvol te hou − ’n verhouding 
wat die afgelope jaar getoets is met ’n 
droogte wat oeste beperk het, inkom-
ste nie laat realiseer het nie en tot 
gevolg gehad het dat rekeninge nie 
ten volle vereffen is nie. In enige ver-
houding is daar nie net voorspoed nie.  
OVK en sy kliënte gaan gefokus bly om 
die uitdagings te oorkom. 
 
In die nuwe jaar gaan vasbyt die 
deurslag gee. Suid-Afrikaanse land- 
bouers het die vermoë om enige uit- 
daging, hoe groot ookal, te oorkom en 
herstel sal spoedig manifesteer. 
 
Die sukses is in ons en ons onderskeie 
verhoudings, want:  
l ons gaan weer plant; 
l landbouers gaan weer investeer in 

hul onderskeie ondernemings; 
l daar gaan weer ’n nuwe trekker 

gekoop word; en 
l ’n geleentheid vir ’n kind wat wil 

plaas toe kom, sal geskep word. 
 
Nadat dit alles in ag geneem is, sal 
Suid-Afrika besef dat Landbou ’n 
essensiële bate van ons land is.  
 
Ons gaan mettertyd dit wat ons die 
afgelope seisoen verloor het, op die 
agtergrond skuif. 
 
Ons – personeel, boer, verskaffer – kan 
op mekaar steun om na die welkome 
reën en ’n mooi seisoen wat ons Vader 
ons bied, opnuut suksesvol te wees. 
 
Geseënde Kerstyd en mag elke 
verhouding vir u tot aanwins wees die 
seisoen.
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Daar is al baie geskryf oor die Bruwer-
familie, maar een ding waaroor jy nie 
lees nie, is die liefde en respek tussen 
vader en seun. Die wyse waarop hulle 
mekaar groet, spreek boekdele. Die 
familie-onderneming is in 1975 deur pa 
Vickie begin, en in 1985, toe Hannes 
een jaar oud was, het die familie van 
Jacobsdal na Douglas verhuis, waar 
hy en sy broers grootgeword het. “Die 
Modderrivier het opgedroog, en ons 
moes ‘n spilpunt wat op skuld gekoop 
en betaal moes word, na my oupa se 
wildsplaas verskuif.” Ná laerskool op die 
dorp het Hannes aan Grey Kollege 
gematrikuleer en ’n B.Agric-graad aan 
die Universiteit van die Vrystaat behaal. 
 
Ouer broer Gerhard (43) het die Jong-
boertoekenning in 2021 gewen, en 
jonger broer Vickie (36) reeds in 2016. 
Die vorige jaar (2015) het die familie 
die Graanprodusent van die Jaar-        
toekenning van Graan SA ontvang. 
Hannes, nou 40, is baie geëerd om die 
derde ontvanger van die toekenning 
te wees. “Natuurlik is dit ’n eer, maar 
hoe gee ’n mens andersins erkenning 
aan jou werkers en kantoorpersoneel 
as om so ’n toekenning te ontvang? 
Hulle is baie trots as daar iets oor die 
plaas in die media is.” 
 
In 2007 het Hannes en sy vrou Almyné 
na die plaas Zuurgat buite Hopetown 
verhuis. “Ons het nog altyd ’n geleent-
heid gesoek om grond langs die 
Oranjerivier te bekom. Gerhard boer  by 
Douglas langs die Rietrivier, en Vickie in 
Schmidtsdrift langs die Vaalrivier. Vroeër 
jare was die Oranjerivier nie standhou-
dend nie. My pa het altyd gesê die 
besproeiingsboere se kinders was die 
arm kinders toe hy op skool was.” 

Die Jongboer van die                            
Jaar-toekennings in die Noord-Kaap 

is nie ongewoon vir die                      
Bruwer-familie van Genade Boerdery 

nie. In 2015 het hulle ook                     
Graan SA se Graanboer van die  

Jaar-toekenning ingepalm. Ons het 
by hulle gaan kuier om met Hannes, 

wat as Jongboer van die Jaar vir 
2024 aangewys is, en sy pa Vickie te 
gesels oor die sukses en harde werk 
wat dit verg om ‘n onderneming met 
soveel vertakkings te bestuur en te 

laat groei.

Besigheidsmodel berus 
op sterk familiebande



Water word met twee pype 2,5km teen ’n helling 
van 85m vanaf die Oranjerivier na ‘n voedingsdam 

gepomp om die spilpunte van water te voorsien. 
Vickie snr verduidelik vir Alice Lidderd en Kenja 

Lessing van OVK Media hoe die stelsel werk. 
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Die Vanderkloofdam is in 1977 voltooi, 
en dit het die prentjie verander. Joël le 
Roux, wat ook buite Hopetown boer, se 
pa was die eerste boer wat in 1978 ‘n 
14-toring-spilpunt op die plaas Sout-
pansdrift opgerig het. “Eskom en spil- 
punte het alles verander. Voorheen het 
hulle op klein skaal natlei-lande 
gehad. Die spilpunte het meegebring 
dat lande op groot skaal besproei kon 
word. Nadat die damme en kanale 
voltooi is, het die water baie meer 
standhoudend geword.” 
 
Hannes vertel dat die afgelope drie 
jaar ’n groot uitdaging was. “Dit het 
ongelooflik baie gereën, en die Karoo-
grond kan glad nie die hoeveelheid 
water hanteer nie. Beurtkrag het dit 
ook baie moeilik gemaak, en net wan-
neer ons kon besproei om die profiel 
reg te hou, reën dit nog 50 mm. Ons 
het meer versuipskade as droogte-
skade gehad.” 
 
Die aanhoudende beurtkrag het           
24-uur werksdae meegebring en die 
besproeiingsboere met geen ander 
keuse gelaat as om vir hul eie energie-
voorsiening te sorg nie. “Ons het 
kapitaal van Noorweë en Switserland 
gebruik om sonplase op te rig. Ons het 
een wat 800 kW opwek en een wat 
1000 kW opwek. Ons koop die krag 
teen ’n verdiskonteerde tarief aan. Die 
voordeel is dat ons reeds onder Eskom 
se tariewe begin, en die jaarlikse ver-
hogings is aan die inflasiekoers 
gekoppel. Dit is ’n wen-wen-situasie, 
want die belegger kry nie rente op hul 
geld in Europa nie, en ons het nie die 
kapitale uitleg nie. Ek is ook net ’n 
boer—wat weet ek van die bestuur 
van ’n sonplaas? Daar is diensooreen-



komste en hulle is verantwoordelik vir 
die instandhouding, wat op tender 
geplaas is. 
 
“Ons mag nie meer as 70% van ons 
krag terugplaas in Eskom se netwerk 
nie. Hulle betaal ons nie, maar gee net 
krediete. In die wintermaande bou ons 
krediete op, want ons gebruik dan min 
krag. Die sonplase voorsien op hierdie 
stadium 60% van ons kragverbruik. Dit 
veroorsaak ’n uitdaging, want as daar 
beurtkrag is, is die sonplase nie opera-
sioneel nie, aangesien hulle elektrisiteit 
benodig om uitsette te lewer. Daarom 
het ons kragopwekkers strategies 
opgerig om dan die netwerk op die 
plaas van krag te voorsien. Die ure wat 
die kragopwekkers loop, word teen die 
sonplase se rekening gekrediteer.” 
Genade Boerdery se leuse, wat 
Hannes by die Reitz-koshuis op univer-

siteit oorgeneem het, is Unitas in Variis, 
wat “eenheid in verskeidenheid” 
beteken. Hulle het hierdie leuse duide-
lik tot op die letter gevolg en het ’n 
magdom vertakkings wat hulle gebruik 
om kontantvloei te genereer. “By Hope-
town plant ons koring, mielies, spring- 
mielies, lusern, witbone, ertjies vir die 
sopmark, uie, en ’n bietjie beet en wor-
tels. Die groente is ’n hoëwaarde- 
gewas, en wanneer die kragopwekkers 
loop, is dit darem nie vir ’n R80 000 per 
hektaar omset nie, maar eerder ’n 
R500 000 omset, wat dit meer lonend 
maak.” 
 
Boere in die omgewing doen toetse 
met canola wat baie positiewe resul-
tate lewer. “Die enigste probleem met 
canola, soos met sonneblom, is dat ’n 
droëlandboer wat vier reënbuie op die 
regte tyd kry, vier ton per hektaar 

stroop, terwyl ons al die kostes het om 
te besproei en dan stroop ons vier en 
’n half ton! Die droëlandboer het nie ’n 
derde van ons insette nie, en ons 
stroop feitlik dieselfde. 
 
“Tans word die canola na Johannes-
burg vervoer en op die sonneblom- 
perse gepers totdat die sonneblom-
oes inkom. Dit is ’n klein venstertydperk, 
en sodra dit toemaak, moet die 
canola na Kaapstad vervoer word. 
Dan kompeteer ons met produsente 
wat 1 000 km nader aan Kaapstad is, 
wat ons mededingende voordeel heel-
temal kanselleer. Die Wes-Kaap verwag 
hierdie jaar ’n rekord-oes.” 
 
As prysnemers is die boer se enigste 
manier om sy winsgrens te verhoog, 
om insetkoste effektief te bestuur. 
“Genade Boerdery is onder een sam-
breel, maar bestaan uit verskeie 
eenhede. Weereens is ons leuse van 
toepassing. Ons koop saam en 
bemark saam, so ons benut die voor-
dele van skaal. As jy 100 hektaar het 
en jy maak R10 wins per hektaar, het jy 
R1 000. As jy 1 000 hektaar het, maak jy 
darem R10 000 wins. ’n Verdere koste-
besparing is die ertsvragmotors wat in 
die verlede leeg verby ons gery het, 
wat nou losmaatkunsmis in Richards-
baai en Koega laai en dit hier teen ’n 
goedkoper tarief aflaai. Jy moet egter 
die stoorkapasiteit hê om die volume 
te kan hanteer. Ons dien die kunsmis 
deur die spilpunte toe en het ook nou 
implemente wat kan strooi in geval van 
fase 6-beurtkrag. Die koste van energie 
maak verder ’n groot verskil.” 
 
Die hoeveelheid reën wat hulle die 
afgelope drie jaar gekry het, laat ’n 
mens wonder of daar ’n verandering in 
die klimaat is. “Na my mening is die 
klimaat in ’n siklus, maar aardverwarm-
ing is ’n realiteit, en ons voetspoor is te 
groot en te rof. Die siklus wat ons 
gehad het, was gelukkig voorspel, en 
ons het al ons lusern vir vier jaar uitge-
haal en kon die toerusting betyds 
verkoop. Dit wil voorkom of die weer 
normaliseer, en ons is weer besig om 
lusern te plant. Ons gronde by Hope-
town is nie diep genoeg om ’n 100 of 
150 mm reën te hanteer nie.” 
 
Weerkundiges voorspel dat die weste-
like gedeelte van die land minder reën 
gaan kry en dat dit na die ooste sal 
verskuif. “Gelukkig is ons in hierdie 
omgewing gewoond aan 250 mm tot 
350 mm reën in Douglas. Ons kry dus 
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Genade Boerdery bestaan uit verskeie vertakkings wat vanuit Hopetown, Douglas en Schmidtsdrift 
bedryf word. By Hopetown is ’n wildskamp waardeur hulle wild aan boere vir trofeejag verskaf.

Kenja het met Hannes gesels oor sy toekenning, Genade Boerdery en hulle unieke plan om sonkrag te 
genereer. Skandeer die QR-kode om die video te kyk wat sosiale media rekords gebreek het.



reeds min reën, en die kanse is goed 
dat ons ’n bietjie meer sal kry. Ek wil 
amper sê ons is gereed om sonder 
reën klaar te kom wat gewasse betref, 
maar ons het ook grond vir beeste, en 
dit kan moeiliker wees.” 
 
Vickie snr sluit by ons aan, en ek kan 
nie die versoeking weerstaan om hom 
te vra waar die naam “Genade” van-
daan kom nie. “Toe ons die eerste 
grond koop, moes ons drie opsies vir 
die maatskappy se naam voorstel, en 
ek en my vrou Trisa het toe die naam 
gekies. Ons het al sedertdien deur 
baie diepe waters gegaan, en dit is 
deur baie “genade” dat ons vandag 
hier is.” 
 

“Ek kry boere wat besluite alleen 
moet neem, soms bitter jammer.”     

Vickie Bruwer snr 
 
Elkeen van die seuns dra hul beson-
dere deel by tot die boerdery, en Vickie 
het stelselmatig die leisels oorgegee. 
Almal is betrokke by die besluit-
nemings proses, en volgens Vickie is dit 
’n groot voordeel. “Ons redeneer goed 
en soms lyk dit asof die een verloor, 
maar volgende keer wen hy weer. Daar 
is altyd goeie balans in ons besluit-
neming.” 
 
Baie dinge het sedert 1975, toe Vickie 
begin boer het, verander. “Die tegnolo-
gie, soos rekenaars en vandag se 
selfone, staan vir my uit. Die tegnologie 
wat deesdae in die trekkers gevind 
word, laat ’n mens se mond oophang. 
Jy druk net knoppies, en dan doen die 
trekker al die bewegings vanself. In my 
dae was dit ’n groot werk om ’n spil-
puntsirkel uit te meet. Vandag word dit 

vinnig op ’n skootrekenaar gedoen.” 
Vickie snr vertel dat hulle baie goed 
onder druk presteer en besig moet bly. 
“Binnekort kom daar ’n veeplaas op 
die mark en ons dink daaraan om dit 
te koop om die beeskomponent uit te  
brei. ’n Veevertakking in Douglas is 
belangrik, aangesien baie van die 
plase daar groot buiteveld en dus 
weiding het wat nie noodwendig ge-
skik is vir spilpunte nie.” 
 
Hannes verduidelik dat mielies en kor-
ing hul grootste komponent bly. “Mielies 
en koring betaal die skuld. Die ander, 
kleiner gewasse finansier die uitbreid-
ings. Jy moet onthou, die insetkoste van 
groente is hoog, maar hul waarde is 
ook hoog. Een jaar het ek 10% van die 
lande met aartappels beplant. Die 
insetkoste was gelyk-staande aan dié 
van die ander 90%, maar die wins was 
dieselfde as dié van die 90%. Ons plant 
addisioneel uie, beet en wortels vir die 
nismark, maar glo nie ons gaan 
drasties daarin groei nie.” 
 
Vickie noem hoe belangrik kontant-
vloei in die boerdery is. “Kontant is 
koning. As jy geld in jou sak het, kan jy 
enigiets doen. Ons beplanning werk so 
dat daar bitter min weke in die jaar is 
waarin een van die komponente nie 
tot die kontantvloei bydra nie.” 
 
Hulle is nie betrokke by die grootmaat-
verpakking van die groente nie. “Ons 
spot altyd ons ouers dat as ons nog 
broers of swaers gehad het, dit baie 
sou gehelp het. Ons wil nie betrokke 
raak by dinge waarvan ons nie kennis 
het nie, want dan verloor jy maklik 
fokus op jou kernbesigheid. Ons ver-
pak wel die groente in klein sakkies,” sê 
Hannes. 

Hy verduidelik dat hulle een seisoen 
aartappels plant en die jaar daarna 
mielies.  Die spilpunt word dan geskuif 
en die land word vir agt jaar so gelaat. 
“Na agt jaar het daar weer gras geves-
tig en is dit eintlik weer veld. Ons 
bewerk hom dan weer en skuif die spil-
punt terug. Om grond te berook kos 
tussen R30 000 en R40 000 per hektaar. 
My pa glo daaraan om eerder nuwe 
plase te koop vir minder rand per hek-
taar as wat die beroking kos. Daar is 
wel ’n lang proses om ’n land gevestig 
te kry, maar dit is nuwe grond met 
geen siektes nie.” 
 
’n Mens kan die heeldag met Hannes 
en sy pa gesels oor die boerdery maar 
een ding staan uit, naamlik hul liefde 
vir die grond en wat hulle doen. Hulle 
bly op hul knieë en weet waar die 
“genade” vandaan kom. Genade Boer-
dery gaan nog baie deur Gerhard, 
Hannes en Vickie jnr groei en dit sal ’n 
besondere nalatenskap vir hul kinders 
wees, net soos pa Vickie snr se droom 
vir sy kinders.

Hannes staan by Alice en Kenja en sy hond, 
Sussie in een van die koringlande. Mielies en 

koring bly hul hoofgewasse.

Die OVK Handelstak in Hopetown speel ’n 
belangrike rol in die bedrywighede van Genade 

Boerdery en Hannes is ’n bekende by die tak. Hier 
gesels hy met Nola Sak en Muriel Spalding.
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Die Oranjerivier het sedert die voltooiing van die Vanderkloofdam in 1977 meer standhoudend geword en 
daarna het grond langs die rivier baie kosbaar geword vir besproeiingsboerdery.
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Terwyl ons langs die vuur onder die 
Karoo sterrehemel staan, vertel Wian 
dat sy storie in Kroonstad begin, waar 
sy ouers, Willem (Bokkies) en Moediehi, 
met gewasse, vleismerino’s en beeste 
geboer het. Bokkies het in De Aar 
grootgeword, en sy hart het altyd ’n 
hunkering na die Karoo gehad. In 2005 
koop hy ’n klein stukkie grond naby 
Vosburg. “So het ons naweke en 
vakansies op die plaas kom boer. In 
2008 het my pa besluit dit is tyd om 
permanent in die Karoo te boer, en 
koop Slypfontein buite Loxton.” Wian 
was toe ’n skrander tienerseun van         
14 jaar oud. 
 
Bokkies vestig die boerdery op Slypfon-
tein en boer met Merino’s, Meatmas- 
ters en Angorabokke in die ongenaak-

bare, klipharde wêreld. Wian kry tuison-
derrig tot matriek met sy ma se hulp, 
en besluit daarna om skaap te skeer 
vir twee jaar na opleiding deur die 
NWKV. Daarna het hy vir ’n kort tydjie 
wild gaan vang. Hy keer in 2019, tydens 
die droogte, voltyds terug plaas toe om 
saam met sy pa te boer. “Boerdery is 
my passie en ek het nooit gedink ek wil 
iets anders doen nie.” 
 
Tydens die droogte was daar nie meer 
weiding nie, en die boorgate het 
opgedroog. “Ons grootste terugslag 
was dat die diere kopervergiftiging 
gekry het, en ons nie entstof kon kry 
nie. Die vergiftiging kom van ’n bossie 
wat, as die skaap dit eet, veroorsaak 
dat sy goudgeel word en binne ’n 
week sterf. Jy kan niks met die vleis 

doen nie. Ons het heelwat skape ver-
loor en aborsies gehad voordat ons 
uiteindelik entstof in die Kaap kon kry. 
 
“Ons het nou ons les geleer, en as ons 
die skape na die anderkant van die 
berg jaag, ent ons hulle vooraf. Die 
bossie kom net op die een plaas voor, 
naamlik Spes Bona, wat aan Slypfontein 
grens. Ons laat die jong ooie daar loop, 
maar daar is baie koper wat in die 
ondergrondse water en in die bossie 
voorkom. Hoe droër dit raak, hoe meer 
druk die bossie koper uit om homself te 
beskerm. Dit kom veral in gebiede met 
ysterklip voor, en die skaap is meer vat-
baar as die Angorabok.” 
 
Die droogte het intenser geword, en 
ons het die skape al nader aan die 

Die Karoo Hoogland het ’n vreemde bekoring. Wanneer jy in Loxton ’n 
koue lafenis geniet saam met die plaaslike inwoners met hul lang 

baarde en velle wat deur die jare deur die son gelooi is, besef jy vinnig 
dat dit ’n wêreld vir manne is wat die droogte ken. Ons ry om die kerk in 
Loxton, wat waghou oor die mense van die dorp, en neem die lang stof-
pad tussen die klipkoppies, wat ’n mens aan ’n maanlandskap laat dink, 

om by Wian Venter op die plaas Slypfontein te gaan kuier.

Droogte was 
groot leerskool
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opstal gebring, want daar was nie 
meer kos in die veld nie. “Die Merino’s 
het swaarder getrek as die Meatmas-
ters, wat ’n bietjie meer reserwevet het 
en ook minder geëet het. Selfs ‘n jaar 
later kan jy nog steeds die ooie uitken 
wat swaargekry het. Hul kondisie her-
stel net nie na wat dit voor die droogte 
was nie.” 
 
‘n Verdere ramp wat hulle tydens die 
droogte getref het, was ooie wat ’n tipe 
ghries in hul uiers gekry het. “Die bos-
sies was te droog, en die bies het ’n tipe 
ghries gevorm wat veroorsaak het dat 
die lammertjie nie melk uit die speen 
kon kry nie. Ons moes die ooi uitmelk 
totdat die ghries uit is en ons by die 
melk kon kom. Ons het toe ’n lek saam-
gestel om die bies en ghries te verdun. 

“Tydens die droogte in 2020 moes ons 
lamhokkies koop, want ons het baie 
lammers verloor. Die ooie wat gelam 
het, het eerder kos gesoek as om oor 
hul lammertjies bekommerd te wees. 
Toe ons die ooie in die hokkies laat 
lam, het die biesprobleem duidelik 
geword. Een van die werkers het opge-
merk dat daar nie melk uit die spene 
kom nie, en die res is geskiedenis.” 
 
Wian verduidelik dat die Merino’s hul 
hoofkomponent is, terwyl die Angoras 
daar is weens sy pa se liefde vir hulle. 
Hulle beplan ook om die Meatmaster-
kudde tot 400 ooie uit te brei. “Ek het 
reeds genoem dat die Meatmaster 
meer reserwes as die Merino het, en 
daarom hanteer hulle ’n droogte beter. 
Wol bly egter my passie, en daarom sal 
die Merino altyd my gunsteling bly. Ons 

hou die twee rasse heeltemal uitme-
kaar, want ons wil nie kemp in die wol 
hê nie.” 
 
Gedurende die droogte besef hulle 
dat die ooie weens hul kondisie nie 
lekker ram wil vat nie. “Ons begin toe 
vir die eerste keer spons. Vinnig kom 
ons agter dat dit baie suksesvol is − 
ons spons 200 ooie, sit hulle almal in 
hokkies, en kry meer as 200 lammers. 
Die hokkies was op daardie stadium 
onder skadunette en seile. Daar staan 
ons in wind en weer, en dit is nie maklik 
nie. Hierdie jaar het my pa besluit om 
’n stoor op te sit, en nou het ons 200 
lamhokkies met water en voer in per-
fekte toestande.” 
 
Veldbestuur op Slypfontein is net so 
belangrik soos op enige ander plaas. 

Die lamhokkies is tydens die droogte opgesit 
nadat hulle baie lammertjies verloor het weens 
die ooie wat eerder kos gesoek het as om na hul 

lammertjies om te sien.

Wian en Christel Basson van OVK soek ’n bietjie 
hitte in die vroeë Karoo oggendson.



“Die een voordeel om die Angora 
saam met die Merino te boer, is dat jy 
die bossies op twee wyses benut: die 

Merino eet ’n sekere deel, terwyl die 
Angora die ander deel eet. Ons skuif 
die skape elke maand, maar boer 

Christel het met Wian gesels oor Loxton, die boerdery, droogte en wat die toekoms inhou.                  
Skandeer die QR-kode en kyk gerus na die baie gewilde video indien jy dit gemis het.
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uiters ekstensief. Ons skeer elke ses 
maande hier by die skeerhok, dan 
doseer ons en dien toe wat nodig is, 
en skuif hulle weer veld toe.” 
“Ons is gewoond aan sowat 240 tot 
300 mm reën per jaar, en sneeu help 
baie omdat dit stadig smelt en diep in 
die grond indring. As dit vir ’n paar dae 
sag reën, dan groei die bossie op sy 
beste. As dit hard reën, is dit lekker om 
die lope en damme vol te sien.” 
 
Wian is opgewonde oor die toekoms. 
“Ons is soos elke stoetboerdery en wil 
beter skaap en wol teel. Ons koop elke 
jaar ’n paar ramme van Heuningkrans 
in om ons gene aan te vul. Ons gaan 
die Meatmastergetalle vergroot, en wat 
interessant is, is dat hulle glad nie bies 
ghries gekry het soos die Merino nie. 
Hulle pas ook hul lammers anders op 
en bly in ’n groep. Die Angora is baie 
winsgewend, maar verg baie bestuur 
en tyd hier by ons. 
 
Nadat ons deur die plaas gery het, is 
dit duidelik dat hierdie harde Karoo nie 
in almal se bloed is nie. Om hier suk-
sesvol te boer, moet jy innoverend 
wees, en jy kan nie vir die natuur dik-
teer wat jy van hom wil hê nie. Dit is iets 
wat Bokkies en Wian duidelik baie 
goed verstaan. Die een ding wat hulle 
egter in oormaat het, is geduld en 
entoesiasme – ’n voorvereiste om suk-
sesvol in hierdie onvergeefbare 
Loxton-omgewing te kan boer.

Die lamhokkies (in die voorgrond) word in ’n nuutopgerigte skuur gehuisves. 

Wian en sy pa, Bokkies, boer op Slypfontein met Merino’s, Meatmasters en Angorabokke.
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Die vroue van die Oos-Vrystaat het ’n 
onvergeetlike ervaring gehad by die 
Roosskou Vrouedag, wat by die Oranje 
Gasteplaas tussen Fouriesburg en Clar-
ens aangebied is. Die 185 vroue het 
aandagtig geluister na die 
waardevolle tuinmaakwenke van 
Amanda Windt van Starke Ayres en het 
die geleentheid gehad om by verskil-
lende stalletjies ditjies en datjies te 
koop, sowel as om die pragtige rose-
uitstalling te bewonder. 
 
Wat is so ’n dag sonder ’n bietjie bran-
dewyn? Die dames is bederf met ’n 
eksklusiewe “Brandefyn”-proe onder 
die kundige leiding van Elizna 
Leibbrandt en Leandi Senekal, wat 
hulle ook bekend gestel het aan 
resepte om die dubbelgedistilleerde 
“Brandefyn” op fyner maniere te geniet. 
Die oggend is afgesluit met die won-
derlike stem van Tobi Jooste, wie se 
Franse en Italiaanse liedjies ’n groot 
treffer onder die dames was en die 

perfekte afsluiting van ’n genotvolle 
dag gevorm het. 
 
Meer as 200 dames het ‘n week later 
by Leopards & Lace in Bloemfontein 
bymekaargekom om die “Standard 
Bank Lief Platteland Vrouedag” by te 
woon. Hulle was beslis nie teleurgesteld 
nie en die akteur Hykie Berg het hulle 
geïnspireer om voluit te leef. Mario 
Lategan en Thabo Hlongwane het 
soos altyd die dames betower met hul 
opgewekte liedjies. 
 
Beide dae was reuse-suksesse, danksy 
die ondersteuning van vele borge en 
die deelname van die Vrystaatse 
vroue. Daar word reeds planne 
gemaak om volgende jaar nóg meer 
opwindend te maak, en daar kan uit-
gesien word na nóg meer lag, nóg 
meer samesyn en, die belangrikste van 
alles, nuwe hoop vir ’n blink toekoms 
wat op ons almal wag.

Twee Vrouedae 
in sewe dae

Foto: Pierce van Heerden
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Verskaffers van oor die hele land het 
weer in Ladybrand saamgekom om 
tydens ‘n glansgeleentheid 
toekennings van OVK te ontvang. Vers-
keie kriteria word gebruik om 
genomineerdes en wenners in die 
onderskeie kategorie te erken. 
 
Die volgende verskaffers is as Verskaffer van 
die Jaar in hul kategorieë aangewys: 

l Santam: Oesversekering 

l Hollard: Korttermyn- en bateverse-
kering 

l Toyota: Meganisasie en Motors 

l Agrinet: Algemene Handel – Diverse 

l Zoetis: Algemene Handel: Winkel 

l Voermol: Stoor – Landbou 

l Macsteel: Stoor – Landbou 

l Bayer: Direkte insette 

l Auto-X: Algemene Handel: 
Outomobiel 

 
Al hierdie verskaffers was finaliste om 
as die algehele OVK Verskaffer van       
die Jaar aangekondig te word maar 
Voermol het as die wenner vir 2023/24 
weggestap.

Verskaffers  
ontvang jaarlikse 

toekennings

Agrinet is as die wenner in die kategorie Agemene
Balti Steenkamp en Yollande Brits by Charl

Engen is as die “Lief Platteland Vennoot” aangewys vir hul bydrae ter ondersteuning van die platteland. 
Christel Basson staan by Peet Morake van Montego en Maartin Visagie en Jabulani Nzimande van Engen.
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Voermol is as algehele Verskaffer van die Jaar aangekondig. Hier staan Leon de Klerk en CJ du Plessis by Stéfan Oberholzer en Rocky le Roux van OVK.

e Handel: Diverse aangewys. Conrad van Eeden,                            
lene le Roux en Rocky le Roux van OVK.

Dumi Ndabambi, Soya Jita en Msuseng Mosupye het die toekenning namens Toyota in die kategorie 
Megansasie en Motors, van Thinus Botha en Wynand van Niekerk van OVK ontvang.
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Bekommerde ouers wag dalk buite 
pediatrie vir uitslae van toetse en 
ander wag dat hulle kind uit die waak-
eenheid ontslaan word. Dalk is jy besig 
om te wag tot jou volgende chemote-
rapiebehandeling of om te hoor of jou 
kanker in remissie is. Sommige gesinne 
moet lank wag vir pappa wat in ’n 
ander dorp of in die buiteland werk. 
Dalk wag jy vir reën, dalk wag jy vir ’n 
goeie oes. Tans wag my kind vir plek in 
’n universiteitskoshuis en/of ’n moont-
like beurs en in Januarie wag die 
matrieks vir hulle matriekuitslae. Graad 
sewes kan nie meer wag vir die Hoër-
skool nie en man, is ons Graad R 
leerders nou al moeg gewag, want 
hulle wil grootskool toe! 
 
Hoe meer ek daaroor dink, hoe meer 
besef ek watter inherente deel van 
gesinslewe hierdie wag-ding is. Dit klink 
heel eenvoudig, totdat jy die een is 
wat wag dat jou man werk kry, jou 
man van die VSA af terugkeer of dat 
jou vrou se kanker genees. Ewe skielik 
wil ons as ouers dan soos ’n kleuter 
voete stamp en ongeduldig vir die 
lewe uitskree: “Ek wil NOU hê my man 
moet werk kry!” of “Ek wil NOU hê my 
man moet terugkeer!” of “Ek wil NOU hê  
my vrou moet gesond word!” 
 
Sien, die gesegde sê juis:  Dis hoe jy 
optree terwyl jy wag, wat belangrik is. 
Hoe tree jy op? Daar word nie verniet 
gesê elke huis het sy kruis nie, ongeag 
waarvoor jy wag. Wat doen jy met 
daardie geduld of ongeduld? 
Wanneer ouers onder druk is, gewoon-
lik omdat hulle moet wag vir wat-ook- 
al, is een van die natuurlikste gevolge 

Geduld is nie net die vermoë om 
te wag nie – dit is hoe jy optree 
terwyl jy wag. Ek lees hierdie ge-

segde en dit tref my tussen die oë. 
Die eerste gedagte wat by my 

opkom is: 
Waarvoor wag jy? Ons, as ouers, 
het gewoonlik ’n hele paar dinge 
waarvoor ons wag. Groot dinge. 
Dalk wag jy vir finansiële vryheid, 
dalk wag jy vir ’n ander werk, ’n 
nuwe werk of selfs enige werk. 

Dalk wag jy al jare vir ’n nuwe pos, 
’n verhoging of jou groot deur-

braak. Miskien is julle verwagtend 
en wag julle vir die nuwe baba se 
aankoms of dalk wag jy al so lank 

om swanger te raak. 

Waarvoor wag jy?
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dat die kinders die prys daarvoor moet 
betaal. Ons kom moeg en geïrriteerd 
by die huis, ons lonte is baie kort, ons 
raak opvlieënd, of ons raak stil, ons ont-
trek, ons neem nie deel nie.  
 
Ons bulder dalk te vinnig as hulle ’n 
voetjie verkeerd sit of ons sit en kyk 
kragteloos toe hoe hulle maak wat 
hulle wil. Jy is so besig in jou kop, op 
jou telefoon of rekenaar om ’n oplos-
sing te vind om hierdie wagtydperk te 
verkort, dat jy in jou wagseisoen dalk 
jou kind/ers heeltemal verwaarloos. 
Ons gee te min drukkies en ons span-
deer te min kwaliteit-tyd saam met 
hulle. Ons stop nie om net saam met 
hulle te wees nie, want hierdie wag-
ding dryf en blaas mos hier in jou nek. 
 
Het jy al gehoor van spieëlneurone? 
Elke kind se brein is toegerus met 
spieëlneurone. Spieëlneurone is ’n tipe 
breinsel wat dieselfde reageer wan-
neer ons ’n aksie uitvoer as wanneer 
ons sien hoe iemand anders ’n aksie 
uitvoer. In mamma-taal is dit waar die 
“Apie sien - Apie doen”-beginsel van-
daan kom. Ons kinders boots wat hulle 
ons sien doen, na.  Dis hoekom babas 
ons gesigsuitdrukkings en maniërismes 
naboots.  
 
Dis hoekom ons kleuters soos pappa 
loop en sy handgebare naboots, of 
soos mamma op die telefoon “praat”. 
Jou kind se brein het ’n sisteem wat 
letterlik weerspieël wat hulle herhaal-
delik by ons sien. En dit, liewe leser, laat 
my as ouer net weer vandag so ’n  
bietjie stilstaan. Hier waar ek sit, is ek 
nie so seker of my gedrag en optrede 



tydens my wagtydperk werklik navol-
genswaardig is nie. Gestel jou optrede 
word soos ’n film op alle sosiale plat-
forms gespeel. Nee, nie jou mooi- 
broodjies-bak-optredes by die kerk, die 
raadsvergadering of die prysuitdeling 
of by die werk nie, maar tuis − daardie 
weergawe wat jou huismense kry wan-
neer jy vuisvoos is van jou dagtake en 
die wag-ding wat nog hier in jou 
onderbewussyn woed. As jou woorde 
soos tatoeëermerke uitgebeeld word 
en jou aksies oral verfilm is − is dit die 
spieël waarin my kinders moet vaskyk? 
 
Verwag ons van ons kinders om te 
wag? Absoluut! Wag vir ’n koekie na 
ete, wag vir ’n beurt, wag in ’n ry by die 
winkel, wag in die klas as ek my hand 
opsteek. In terapie- en onderwyskringe 
word daar verwys na impulsbeheer. 
Soveel kinders moet medikasie drink, 
omdat impulsbeheer en wag baie 
moeilik is. Soveel kry baklei en raas, juis 
omdat hulle nie kan wag nie.  
 
My vraag is sommer net – hoe lyk jou 
gedrag wanneer jy moet wag? Watter 
voorbeeld kry ons kinders waarvolgens 
hulle hulle gedrag moduleer? Dalk is 
dit ook iets wat jy weer moet onder-
soek in jou lewe en jou huis. My geduld 
is amper so kort soos ek, en daarom is 
hierdie vir my een dekselse taai toffee 
om aan te kou.   

Is wag dan sleg? Dit voel so! Maar die 
voordeel van wag is dat ons wagtyd 
ook ons groeityd is. Groei in geloof en 
groei in geduld. Dit is die tyd waar jy 
leer om afstand te doen van beheer.  
 
Dit is die tyd waar jy leer van afhanklik-
heid en verganklikheid. Moet ons ons 
kinders leer om te wag? Beslis!  Som-
mige geleerdes meen dis een van die 
belangrikste sleutelvaardighede vir 
sukses – die vermoë om te kan wag.  
Dit begin by die aanleer om te wag 

20    OVK NUUS | Desember 2024

Igna Kotze is ‘n opvoedkundige- en kinderterapeut wat spesialiseer in uitdagings met leer en gedrag, 
asook ondersteuning van gesinne in geheel. Sy het ‘n nagraadse kwalifikasie in Psigo-Opvoedkunde, 
opleiding in spelterapie en het haar aanvangskennis met kinders en ontwikkeling in die onderwys 

gevestig en voortgesit in neuro-ontwikkeling. Sy kan gekontak word op igna@ikchild.co.za

dat grootmense klaar praat voordat ek 
praat. Wag in ’n ry of in ’n spreekkamer, 
sonder dat die slimfoon my besig hou. 
Wag my beurt af, sonder om te kerm of 
te kla. Wag vir boetie om eers klaar te 
kyk, voordat ek my storie kyk. Alles kan 
nie NOU gebeur, omdat ek WIL nie! 
 
Ons bereidwilligheid om te wag, wys vir 
ons die waarde wat ons plaas op dit 
waarvoor ons wag. Mag jou verwag-
tinge groot wees vir 2025, en jou 
wagtyd jou groeityd wees.
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Dwayne word groot in Ugie waar hy 
skool gaan by die plaaslike laer- en 
hoërskool en gaan werk daarna op ‘n 
plaas in die omgewing. “Ek het ’n paar 
beeste gehad, en aangesien ons naby 
die Transkei was, het ek so ’n bietjie 
met osse in my eie tyd gespekuleer en 
dan weer ’n paar beeste aangekoop. 
Ek het op daardie stadium ’n stukkie 
grond gehuur waarop die beeste kon 
loop. 
 
“Ek het altyd by Confluence verbygery 
en verlief geraak op die plaas; ek wou 
altyd hier boer. In 2005 het ek met 
banke begin onderhandel, maar ek 
het geen sekuriteit in my persoonlike 
naam gehad nie, en daarom wou die 
banke my nie finansier nie.” Dwayne 
weier egter om moed op te gee, en ’n 
jaar later het hy met die eienaar, Oom 
Kiewiet Henning, begin onderhandel. 
“Ons het toe ooreengekom dat ek die 
plaas direk by hom koop en in paaie-
mente betaal. In 2006 trek hy sy beeste 
na Confluence toe en sluit ‘n jaar later 
by hulle aan. Dit het my ses jaar 
geneem om die plaas klaar te betaal.” 
 
Dwayne het die plaas as ’n aktiewe 
boerdery oorgeneem met beeste en ’n 
paar ou trekkers en implemente. “Ek 
het geweldig baie ondervinding by 
Rob Ferrington opgedoen oor verskeie 
aspekte van die boerdery en het toe 
so ’n bietjie begin saai, met mielies wat 
ek kon bekostig. In 2009 het ek besef 
dat ek sou moes diversifiseer met ’n 
kontantgewas om op die plaas te kon 
bly. Ek het toe ’n lening gekry om ’n 
spilpunt op te rig. Daarna het ek aar-
tappels geplant, asook ’n ou 
aartappelwasser gekoop.” 

Dit is nie aldag dat jy ’n jong          
man ontmoet wat sy boerdery  

van niks af begin het nie en wat  
’n paar jaar later, met verskeie  
vertakkings, aangewys word as 
die Oos-Kaapse Jongboer van  

die Jaar 2024. Dwayne Kaschula 
boer boonop op die plaas           
Confluence buite Maclear,          

geleë in een van die mooiste         
natuurstreke in die land.

Jong boer is vol planne vir 
‘n volhoubare toekoms

Baie geluk aan Dwayne  
Baie geluk aan Dwayne  



Danny Boucher, OVK Elliot takbestuurder, kuier 
saam met Dwayne en Melissa Scheepers van  

 OVK Media in die aartappellande.
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Vandaar het Dwayne net aanhou 
groei en al sy wins teruggeploeg in die 
boerdery. “Met die seëninge van die 
Here kon ek my veegetalle opbou en 
die aartappelhektare laat groei. Ek het 
vir ’n paar jaar so aangegaan en met 
kontantvloei van die aartappels gedi-
versifiseer na wildboerdery. Ek het ook 
besluit om waarde toe te voeg tot my 
beeste en my Brangusse op te gradeer 
na die Confluence Brangus-stoet en 
Confluence Angus-stoet.” 
 

“My doel is om waarde tot die 
plaas toe te voeg in alles wat 

ons doen om volhoubaar te bly.” 
 
Hy het so gegroei dat hy later meer 
mielies geproduseer het as wat hy 
deur sy vee kon gebruik, en het toe sy 
mielies begin versak. “Ek het mielies in 
2kg-, 10kg- en 40kg-verpakkings gepak 
en binne ’n radius van 250 km markte 
gaan soek. Dit het skielik na ’n goeie 
besigheid gegroei, en binne vier 
maande het ek al my mielies verkoop. 
Ek kon toe nie die markte waar ek voor-
sien het, in die steek laat nie en het 
begin om mielies aan te koop, totdat 
ek later meer aangekoop het as wat 
ek self kon produseer. Dit het vir ’n paar 
jaar so aangegaan, en ek het selfs 
besluit om my produkreeks uit te brei 
deur suikerbone ook in kleiner verpakk-
ings te verpak.” 
 
Hy is van mening dat die beheer van 
die waardeketting die enigste manier 
is waarop landbou volhoubaar kan 
wees. “Ek persoonlik het nie 2 000 hek-
taar om te saai nie, so wat ek doen 

 wat as Agri SA se Jongboer van die Jaar aangewys is!

 wat as Agri SA se Jongboer van die Jaar aangewys is!



moet so naby as moontlik aan die 
eindverbruiker geskied om volhoubaar 
te bly.” 
 
Dwayne vertel dat die verspreiding van 
die verpakte produkte onder druk 
gekom het toe die mielieprys gedaal 
het en baie ander boere ook verpakte 
produkte begin verkoop het. “Die wins-
marge het geval, en dit is ’n groot- 
volume-besigheid. Vervoer is duur, die 
paaie raak slegter, en ek het begin 
voel dat ek myself in ’n hoek in gedryf 
het.” 
 
In 2023 het Dwayne navorsing gedoen 
en besef dat lêhenne goed op die 
plaas sal werk. Hy bou twee ultra-      
moderne hoenderhuise en beplan om 
in Augustus 2026 die derde een opera-
sioneel te hê. Hulle koop op hierdie 

Eiers word in ’n stoor gesorteer, verpak en na 
markte in die omgewing vervoer. Dwayne wil die 

produksie heelwat in die nabye toekoms verhoog.
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Dwayne beplan nog ‘n addisionele volledig outomatiese hoenderhuis teen 2026. Elke huis kan 25 000 
lêhoenders hanteer.



stadium lêhoenders aan wat op 17-18 
weke arriveer en tot op 85-90 weke pro-
duseer. Hy beplan ook om in dieselfde 
jaar ’n groeihuis te bou wat kuikens vir 
die produksiehuise sal voorsien. 
  
Die hoenderhuise is ten volle geouto-
matiseer en huisves elk 25 000 hoen- 
ders. Die eiers en mis beweeg op voer-
bande, en die eiers word aan die 
einde van die hok van die bande 
afgehaal en gesak om gesorteer te 
word. Weens biosekuriteit word person-
eel tot die minimum beperk.  
 
“Ek kan al my mielies deur die henne 
laat gaan. My vervoer verander nou 
om 5 ton kos 2 km aan te ry en 2 ton 
eiers mark toe. Dit beteken ’n verander-
ing van interlinks na ’n 5-ton trok wat 
nou dieselfde waarde as die verpakte 
mielies en suikerbone tot die plaas toe-
voeg.” 
 
Dwayne se kop is so besig met nuwe 
idees dat ek wonder hoe hy byhou 
met al sy gedagtes. “Elke hoender pro-
duseer 5 watt energie, en op die 
oomblik blaas ons daardie hitte uit die 
hok. Nou gaan ons probeer om die 
hitte te gebruik om die mis te droog en 
te verpil. Dit skep nog ’n produk wat 
ons kan verkoop en waarde toevoeg.”  
 
Dwayne is ook aandeelhouer in ’n 
abattoir naby Maclear waar hulle vee 
en wild verwerk. “Ek kry nie noodwen-
dig ’n beter prys nie, maar wel ’n beter 
slagpersentasie. Die abattoir is ’n 
afsonderlike besigheid wat slagdiere 
aankoop en vleis aan die plaaslike 
mark bemark. Daar is vir seker geleent-

heid om te groei, en dit is een van ons 
doelwitte.” 
 
Benewens die hoenders voer hy ook 
mielies aan die beeskuddes en sê hy 
sal sy mielieproduksie moet aanpas by 

die verhoogde hoendergetalle. “Weens 
die baie reën wat ons kry, is voerkraal-
omstandighede nie geskik vir ons area 
nie en loop die beeste op die veld.” 
 
Eierpryse sal waarskynlik in die toe-
koms daal, maar dis hoekom ek die 
hoendermis wil verwerk om die inkom-
ste te maksimeer. Ek het ook die hoen- 
derhuise op hul eie grond gebou vir 
biosekuriteit, en as ek dit eendag wil 
verkoop, is dit dus op ’n aparte 
titelakte.” 
 
Hierdie jongboer sien geleenthede 
waar ander nog wonder wat om te 
doen. Hy het begin met ’n paar beeste 
en geen bank wat hom geld wou leen 
nie, en na 18 jaar is hy die Oos-Kaapse 
Jongboer van die Jaar.  
 
Dwayne is teen druktyd as Toyota 
SA/Agri SA se Jongboer van die Jaar 
aangewys. Dit is ‘n eer wat hy verseker 
verdien! Dit is sekerlik nie die laaste 
keer dat ons van Dwayne Kaschula sal 
hoor nie – ’n merkwaardige jong boer!

Dwayne het in 2007 na Confluence getrek en die plaas opgebou met verskeie vertakkings wat elkeen 
waarde tot die plaas moet toevoeg.

Aartappels bly een van die kern gewasse op Confluence.
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Melissa Scheepers van OVK Media gesels met Dwayne oor sy boerdery en toekenning. Skandeer die          
QR-Kode indien jy die video op Facebook gemis het.
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Kobus Lötter boer sedert 2012 op die 
plaas Du Preez Kraal in die Willowmore-
omgewing. Hy trou in 2015 met Nemari 
wat saam met hom op die plaas boer. 
Die Angoras is nou al vir vier geslagte 
deel van hul boerdery, waar hulle ook 
met ‘n boerbokstoet en Meatmasters 
boer.  
 
Hierdie gebied kry tussen 200 – 250 mm 
reën per jaar en vereis robuuste diere 
wat in sulke omstandighede kan oor-
leef en produseer. “Ek kies eerder vir 
medium-sterk as medium-fyn vesels 
om meer gewig af te skeer. Ek skeer die 
klein bokkies in Januarie en einde 
Junie en dan weer in Desember. By die 
vierde skeersel val hulle saam met die 
groot bokke in.” 
 
Kobus het streng begin selekteer om 

self ramme te voorsien om sy kudde te 
verbeter. “Vir my is dit belangrik om 
soliede hare met gewig af te skeer, en 
die dier moet ook aanpas by veldtoes-
tande. Dit is ‘n ekstensiewe omgewing 
met ‘n KVE draagkrag van 1 op 3 tot 4 
hektaar.” Ongediertes bly ‘n uitdaging, 
en die stoetooie lam in kampies naby 
die opstal sodat Kobus hulle makliker 
kan dophou. 
 
“Ek selekteer teen ooie wat nie lam of 
nie na hul lammers omsien nie. Uit 
ondervinding weet ek dat hoe moe-
iliker die jaar was weens droogte, hoe 
moeiliker is dit vir die ooi om die lam-
metjie groot te maak. Die afgelope 
twee jaar was genadiglik makliker, met 
beter reën, en die ooie het genoeg 
melk gehad. Ons laat die Angora-ooie 
nie in hokkies lam nie; ek glo die ooi 

moet natuurlik vir die lammetjie sorg.” 
Marx Strydom boer sedert 2004 in die 
Jansenville Noorsveld op die plaas 
Erekroon met Merino’s, Angoras en 
Meatmasters. In 2017 trou hy met Hanri 
en sluit sy by hom op die plaas aan. 
Angoras is al vier geslagte lank in sy 
familie, en hy het al ’n geruime tyd die 
behoefte om veldgetoetste prestasie-
ramme in sy kudde te gebruik. Volgens 
hom is daar uitstekende genetika bes-
kikbaar, maar dit is afkomstig van 
versorgde bokke en nie uit sy eksten-
siewe produksiesisteem nie.  

 
“Ek het die behoefte gesien vir ramme 
wat op die veld getoets word, onder 
andere met ‘n kondisie-telling, aange-
sien dit die grootste uitdaging in die 
Angora-bedryf is. Vet bly ‘n mooi kleur, 

Ry deur die poorte van die Wittebergreeks naby Willowmore, en jy sal ‘n bordjie 
sien wat aandui dat jy nou in die wêreld van sybokhaar is. Bokke is reeds 
sedert die 1870’s in hierdie omgewing en ook by Jansenville gevestig. Ons het 
drie produsente, wat betrokke is by ‘n nuwe ramprojek genaamd Alpha 
Angoras, besoek om meer oor hierdie opwindende teelprogram te hoor. 

Oos-Kaap boere 
teel aangepaste 
ramme vir veld
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maar om daardie diere aan te pas by 
kommersiële ekstensiewe toestande, is 
baie moeilik.” 
 
Ripple Brits en sy vrou, Elbie, se storie is 
uniek omdat hulle in die stad grootge-
word het en na ’n paar jaar in  Mossel- 
baai, die stilte van ‘n Karoo-dorpie 
gesoek het, waarna hulle na Jansen-
ville getrek het. In 2018 het hulle 80 km 
verder ’n stukkie grond genaamd 
Request, langs die Addo Nasionale 
Park gekoop met 62 kapaters op. “Ons 
het niks van boerdery, Angoras, of 
sybokhaar geweet nie, maar die 
gogga het ons toe gebyt. Na ’n tydjie 
se gesukkel met die kapaters, het ons 
besluit om net ooie aan te hou.” 
 
Marx vertel dat hy ’n mentor vir Ripple 
geword het toe Ripple met boerdery Christel Basson saam met Jacques du Toit, ’n OVK TVB, het by Kobus Lötter in Willowmore gaan kuier. 

begin het. “Dit was vir my lekker om te 
sien hoe my bokke by hom presteer, en 
ons het saam toetse begin doen.”             
Fourie Vosloo van OVK het betrokke 
geraak toe ons besef het hoe groot die 
behoefte is en dat dit noodsaaklik is 
om bokke omvattend te toets. Kobus 
het ook aangesluit, en hulle doen nou 
’n prestasietoets van ses maande 
sonder enige byvoeding. 
 
Ripple vertel dat hy oor twee jaar se 
projekte die verskil gesien het in die 
ramme wat hy teruggeplaas het in sy 
kudde. “Dit is ’n ram wat jy uit die veld 
uithaal, op jou plaas aflaai, en hy be-
gin dadelik werk in jou omstandig- 
hede. Die versorgde diere is baie mooi, 
maar dit neem ’n ram ’n jaar om aan 
te pas.” 
 
Marx vertel dat hy ’n 25% verlies ervaar 
met ramme wat hy uit versorgde stel-
sels inkoop. “Hulle gaan nie noodwen- 
dig dood nie, maar pas net nie aan 
nie, kry nie kondisie nie, en jy kan hulle 
eenvoudig nie gebruik nie. Dit was die 
hoofdryfveer agter Alpha Angoras.” 
 
Hy verduidelik verder dat hulle altyd 
die droogtetoestande waaronder hulle 
boer, moet bestuur. “Dit kom neer op 
risikobestuur, en ons bestuur die wei-
ding met diere op ’n ekonomiese wyse. 
Die Angorabok kan oorleef op baie 
min en selfs met beperkte hulpbronne 
presteer. Dit is ’n ongelooflike geharde 
dier wat hier soms oorleef op droë 
Noorsdoring in die veld.” 
 
Oor die huidige sybokhaarprys het 
Marx die volgende opgemerk: “Jy 
moet koste-effektief op jou natuurlike 



hulpbronne vesel produseer. Jy kan 
ekonomies oorleef teen vlakke van 
R330 – R340, solank daar geen byvoe-
ding nodig is nie. Sodra jy diere moet 
versorg, maak dit ekonomies nie meer 
sin nie.” 
 
Marx skeer tans elke ses maande           
1,7 kg van ‘n ooi. “My pa het 600 g van 
‘n bokkie geskeer, en deur ‘n paar 
seleksie-aanpassings en die gebruik 
van aangepaste ramme, skeer ons 
nou 1 kg op die eerste skeer, sonder 
enige byvoeding.” 
 
Wat is die drie Oos-Kaapse Angora-pro-
dusente se plan met Alpha Angoras? 
“Ons produseer tans surplus-ramme vir 
ons eie behoeftes. Ons wil graag hier-
die veld-aangepaste en getoetste 
ramme aan ons kommersiële boere, 
soortgelyk aan ons, beskikbaar stel. Dit 
is boere wat die uitdagings van die 
ekonomie op grondvlak verstaan. Daar 
is baie versorgde, mooi ramme op die 
mark, maar nie ons tipe geharde ram 
nie,” verduidelik Marx. 
 
Die eerste ding wat ’n mens besef as jy 
van hierdie plase af wegry, is hoe 
ongenaakbaar dit daar is. Hulle kry 
min reën, maar het oor geslagte heen 
geleer om ekonomies volhoubaar in 
moeilike omstandighede te boer. Klein 
veranderinge soos seleksie- en teelpro-

gramme kan ‘n groot verskil in die wins-
marge maak. Kyk gerus uit vir Alpha 
Angoras se eerste produksieveiling op 
12 Februarie 2025 in die Willowmore-
omgewing. Hulle ramme mag dalk net 
die verskil maak waarop jy in jou 
kudde gehoop het.
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Uit die lug kan ’n mens duidelik die strawwe omstandighede sien waarin die bokkies moet oorleef en 
produseer. Dit is nie meer ekonomies haalbaar om addisionele voeding te verskaf nie, en daar is ‘n groot 

vraag na veld-aangepaste diere. 

Marx Strydom (links) is ’n vierdegeslag Angoraboer in die Jansenville Noorsveld, en Ripple Brits het ses 
jaar gelede met bokkies begin boer langs die Addo Nasionale Park, met Marx as mentor.

Christel het ook ‘n video opgeneem waarin Kobus, Marx Strydom en Ripple Brits gesels oor die Alpha 
Angora’s en hul teelprogram. Skandeer die QR-kode om na hierdie insiggewende onderhoud te kyk.

Die doel van die Alpha Angoras-teelprogram is 
om veld-aangepaste, robuuste ramme vir die 

teler- en kommersiële markte te teel.





Produsente se voorneme om         
somergewasse te plant is hoof-

saaklik gebaseer op die resultate 
van ’n nie-ewekansige opname 

onderneem deur die Direktoraat: 
Statistiek en Ekonomiese Analise 

van die Departement van         
Landbou, Grondhervorming en 

Landelike Ontwikkeling en          
weerspieël die situasie teen die 

middel van Oktober 2024. 
 
Volgens die resultate van die opname, 
is kommersiële produsente van voor-
neme om 2,640 milj. ha mielies vir 2025 
te plant, wat 0,1% of 3 850 ha meer is 
as die 2,636 milj. ha aangeplant ver-
lede seisoen. 
 
Die syfers toon dat produsente van 
voorneme is om 1,578 milj. ha witmie-
lies aan te plant, wat 22 850 ha (1,5%) 
meer is as in die vorige seisoen. In die 
geval met geelmielies is die verwagte 
aanplantings 1,062 milj. ha, wat 19 000 
ha (1,8%) minder is as in die vorige 
seisoen. 
 
In die geval van sonneblomsaad word 
die verwagte aanplantings beraam op 
540 000 ha, wat 2,1% of 11 000 ha 
meer is as die 529 000 ha aangeplant 
verlede seisoen. 

Die voorgenome sojaboon-aanplan-
tings toon ’n toename van 0,2% of          
2 700 ha, in vergelyking met die vorige 
seisoen - vanaf 1,150 milj. ha tot 1,153 
milj. ha. 
 
Die verwagte aanplantings van grond-
bone gaan afneem met 2,9% of 1 200 
ha, van 41 200 ha tot 40 000 ha. 
 
Die voorgenome aanplantings van 
sorghum sal na verwagting toeneem 
met 28,3% of 11 900 ha na 54 000 ha, 
in vergelyking met die vorige seisoen. 
 
Die verwagte aanplantings van droë-
bone word beraam op 45 105 ha, wat 

14,0% of 5 555 ha meer is as in die 
vorige seisoen. 
 
Die verwagte produksie vir koring is 
1,965 milj. ton, wat 1,34 % of 26 000 ton 
meer is as die vorige skatting van    
1,939 milj. ton, terwyl die verwagte op-
brengs 3,89 t/ha is. 
 
Die verwagte produksie in die Wes-
Kaap is 1,122 milj. ton (57%), wat 18 
400 ton meer is as die vorige skatting 
van 1,104 milj. ton. In die Noord-Kaap is 
die beraamde produksie 285 000 ton 
(15%) – 2,74 % of 7 600 ton meer as die 
vorige skatting van 277 400 ton. In die 
Vrystaat is die verwagte produksie 227 
850 ton (12%) – dieselfde as die vorige 
maand se skatting. 
 
Die oppervlakteskatting vir koring is  
505 300 ha, waarvan ’n geraamde  
368 000 ha of 73% in die Wes-Kaap 
geplant is, 49 000 ha of 10% in die  
Vrystaat en 38 000 ha of 8% in die 
Noord-Kaap. 
 
Die produksieskatting vir gars is 385 
035 ton, wat 3,39% of 13 500 ton 
minder is as die vorige maand se skat-
ting van 398 535 ton. Die oppervlakte 
beplant word beraam op 100 700 ha, 
terwyl die verwagte opbrengs          
3,82 t/ha beloop. 
 
Die verwagte kanola-oes is 295 165 
ton, wat 0,18 % of 520 ton meer is as 
die vorige skatting van 294 645 ton. Die 
oppervlakteskatting vir kanola is 165 
750 ha, met ‘n verwagte opbrengs van 
1,78 t/ha. 
 
Die verwagte oes vir hawer vir die 2024-
seisoen is 62 300 ton en die oppervlak- 
teskatting is 31 000 ha. Die verwagte 
opbrengs is 2,01 t/ha.
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Oesvooruitskatting





OVK Versekering is ’n rolspeler in die 
korttermynwêreld, wat bate- en oes-
versekering insluit. Korttermynkwotasies 
word gelewer ten opsigte van persoon-
like, kommersiële en agriversekering. 
Spesialisprodukte wat “taxi”-verseker-
ing, versekering vir beheerliggame 
asook verskeie VAP’s (value added pro-
ducts/waardetoegevoegde produkte) 
insluit, is ook beskikbaar.  
 
Oesversekering is ’n kritieke belangrike 
diens wat OVK Versekering aan sy pro-
dusente  lewer. Elkeen se oes is waar- 
devol en moet beskerm word. OVK se 
Versekeringspan is opgelei om die 
nuutste en beste dekking vir u aan te 
bied om u aanplantings teen natuu-
relemente te beskerm.   
 
Verskeie dekkingsopsies soos hael-, 
transito-, brand- en ryp- (op seleksie), 
sprinkaan- en SASRIA-versekering word 
aan produsente gebied. Multi-risiko-
dekking is ook beskikbaar, wat wyer 
dekkingsopsies ten opsigte van 
verwagte oesopbrengs bied. 

Bona fide boere wat hul dekking deur 
OVK Versekering plaas, geniet unieke 
voordele by OVK, soos onder andere 
lojaliteitskorting. 
 
Lojaliteitskorting word bereken op die 
kommissie van die polis. Dit word aan u 
as produsent teruggegee, waarna 
daar vir u OVK aandele daaruit ge- 
koop word. Gegewe die feit dat alle 
makelaars dieselfde tarief ontvang 
vanaf die versekeraars, is dit voordelig 
vir u as kliënt om met OVK Versekering 
besigheid te doen.  
 
Premies wat teen OVK rekeningfasili-
teite gedebiteer word, gee ook vir u die 
geleentheid om die betrokke premie 
op ’n latere stadium te vereffen.  
 
Die lojaliteitskorting en OVK rekening-
fasiliteitsvoordeel is van toepassing op 
beide bate- en oesversekerings-
premies. 
 
OVK Versekering het uitstekende ver-
houdinge met verskeie versekeraars, 

wat die onderhandelinge vergemaklik 
en gemoedsrus aan u as kliënt gee. 
Ons het ’n nommerpas-oplossing vir u 
unieke behoeftes en ons waarborg dat 
u waardevolle bates veilig is by ons. 
OVK Versekering het ’n span opgeleide 
personeel wat vinnige en effektiewe 
diens aan u kan bied. Kontak u advi-
seur of 051 923 4591 vir meer inligting. 
OVK Versekering is ’n gemagtigde 
finansiële dienste-verskaffer met FSP 
nommer 909.
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Oesversekering  
nou noodsaaklikheid

OVK Versekering is ’n gevestigde makelary wat reeds oor baie jare heen goeie en betroubare besigheid met 
kliënte doen, ongeag die tipe kliënt, beroep of onderneming. Betroubare versekeraars word genader vir effek-

tiewe en kostedoeltreffende kwotasies aan kliënte. 
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Die 32ste OVK Liefdadigheidsgholfdag 
is in Ladybrand aangebied en is deur 
’n rekordgetal van 46 spanne onder-
steun. Die spelers, hoofsaaklik verskaf- 
fers van OVK, het van regoor die land 
gekom om hierdie geleentheid, sowel 
as die funksie van die vorige aand 
waar toekennings oorhandig is, by te 
woon. 
 
Die weer het hierdie jaar wonderlik 
saamgespeel, en met 11 natgate was 
daar volop lafenis vir die spelers op die 
baan. Die wenners van die spankom-
petisie vanjaar was PH Attorneys met 
111 punte, en Kynoch Kunsmis en 
Novon Protecta het die tweede plek 

gedeel met 110 punte. Virbac het die 
toekenning vir beste spangees ont-
vang, terwyl Montego vir die beste 
kleredrag bekroon is. 
 
Die fondse wat deur hierdie dag ge-
genereer word, word verdeel onder 
finansieel behoeftige instansies wat 
noodsaaklike welsyndienste aan die 
gemeenskap oor OVK se bedienings-
gebied lewer. Die styging in voedsel- 
pryse en ander lewenskoste plaas 
groot druk op hierdie instansies om te 
kan voortbestaan en hul dienste te 
lewer, wat beteken dat fondsinsame-
lingsdae soos die OVK Gholfdag ’n 
kritieke rol vervul.

Gholfdag samel  
broodnodige fondse in
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Die wenners van die spankompetisie,                      
PH Attorneys, het hul trofees van Toyota 

Cheetahs Jeandre Rudolf en Carl Wegner en OVK 
se Stefan Oberholzer en Rocky le Roux ontvang.







Gert Loots is al vir die afgelope tien 
jaar aan die stuur van Goldfields 
Game Capture en met twee volledige 
vangspanne kan hulle die hele land 
diens. “Ons besoek die boer op sy 
plaas en bespreek hul behoeftes rond-
om die vangs. Daar is geen koste vir 
die verkoper met massavangste nie en 
uitgetalings aan produsente word deur 
OVK gedoen.” Alle risiko tydens die 
vangste berus by Goldfields Game 
Capture. 
 
Daar is ‘n aantal faktore wat die mas-
savangs van wild beïnvloed en deeglik 
bespreek moet word tydens die be-

planningsfase. “Ons het in die afge- 
lope drie jaar 20 000 diere regoor die 
land gevang en kyk eerstens na: 
l die kondisie van die diere, die weers-

omstandighede;  
l die veiligste en mees effektiewe 

vangmetode; 
l die vervoer van die diere; 
l die diere se gesondheid na die 

vangs; 
l en, laastens, die veilige aflewering 

van die wild by die nuwe eienaar,”  
 
Goldfields Game Capture se twee 
spanne beskik elk oor hul eie helikop-
ter en ervare wildvang-vlieënier om die 

vangproses professioneel en doeltref-
fend te voltooi. “Ons beskik oor ons eie 
trokke, ‘n veearts vir pylwerk en ‘n groot 
seil- en netkraal vir massavangste. Om 
die proses vlot te laat verloop, beskik 
ons oor 30 ervare personeellede, 
asook buffelwaentjies wat die hante-
ring van buffels maklik en gerieflik 
maak.” 
 
Boere wat die behoefte het of belang-
stel om van hul wild te laat vang en uit 
te dun, kan hul OVK Lewendehawe-
bemarker of Elrina van Zyl van OVK 
Lewendehawe by elrinavz@ovk.co.za 
kontak.
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Wildvang nou 
deel van dienste

OVK brei sy gediversifiseerde dienste verder uit deur nou, in samewerking 
met Goldfields Game Capture, ook wildvangdienste te lewer. Menige 

landbouprodusent het ‘n oormaat wild wat oorbeweiding veroorsaak en 
die natuurlike weiding van vee negatief kan beïnvloed. Nou is daar ‘n 

eenvoudige oplossing om van die probleem ontslae te raak.





42    OVK NUUS | Desember 2024



December 2024 | OVK NEWS      43








